
 مدیریت پایدار 
و نگرانی وجدان عمومی 

مدیری��ت پای��دار در جهان ام��روز رویایی بیش 
نیست اما دل سپردن به چنین رویایی، می تواند در 
تبانی حاشیه نشینان، سستی سازه هایی لرزان را به 

امکانی  پایدار در مدیریت بدل سازد.  
  چهار ستون مدیریت عبارتند از: آشنایی با کلیات 
عمومی مدیریت، ق��درت درک مفاهیم کارآفزایی 
از انگیزه ه��ا و رفتاره��ا، قدرت ش��ناخت عناصر و 
فرایندهای مدیریت. آنچه ق��وام و پایایی این ارکان 
را امکانپذیر می سازد همانا درک متقابل رفتارهایی 
اس��ت که گاه، صورتی معقول و گاه��ی، در تنافر با 
عقلانیت جمعی خود را نشان می دهند.  با این همه، 
آن گاه که س��خن از درک متقابل باشد، می توان به 
محصول آن یعنی همزیستی و تعامل نیز دلخوش 
داش��ت.  امید به پایداری، محصول همزیس��تی و 
تعامل است.  تجربه نش��ان داده  که اگر ما با خود و 
دیگری در ارتباط تفاهم نگر نباش��یم دیر یا زود در 
گوشه انزوا تلف خواهیم شد.  آن چه مرا به نوشتن 
این متن ترغیب س��اخت عدم موفقی��ت اعضای 
مقابل اصولگرایان در شورای شهر تهران برای احراز 
فرصت ریاست این شورا است.  صورت اصلی ماجرا، 
قدرت ایجاد تغییرات اساس��ی حاشیه نشینان در 
ماجراها اس��ت. ضمن این که صورت مساله، نشان 
از آس��یب هایی دارد ک��ه تمورهای پیش��رفته اش 
را می توان در تصمیمات و خط و نش��ان کش��یدن 
سلیقه های حیرت انگیز دو سوی ماجرا دید: هر دو 
سو، سوار بر موج آرای مردمی و بهره مند از امکاناتی 
فراوان، به س��اختمان بهشت ش��هرداری رسیدند 
و س��اکنان خوش نشین اتاق های ش��ورا شدند. در 
دگردیسی شهریوری ش��ورا، احمد مسجدجامعی 
موقعیت و فرصت ریاست را به رئیس پیشین، یعنی 
مهدی چمران وانهاد. آنهایی که از این دگردیس��ی 
در س��اختار یک تشکیلات سیاس��تگذار مدیریت 
ش��هری ناراضی اند پیش از این نیز نارضایتی خود 
را در انتخاب سه باره ش��هردار ابراز داشتند.  اکنون 
باید منتظر ماند که زیر س��قف شورای شهر تهران 
چ��ه اتفاقاتی خواهد افت��اد و مدیریت این ش��ورا، 

تامین کننده چه مطالباتی خواهد بود؟ 
  در این دوره، نقط��ه اتکای انتقاد هواداران احمد 
مس��جدجامعی در مقام طرفداران ارتقای ساختار 
برنامه ریزی ش��هروندی و مدیریت ارشد کلانشهر 

تهران بر مواردی از این دست استوار است:  
1- ناکارآمدی برخی افراد شورا منجمله آنان که 
هیچ تخصص��ی در حوزه ه��ای مدیریت عمومی و 

مدیریت شهری ندارند.  
2- عدم تجان��س رفتار تش��کیلاتی راه یافتگان 
به ش��ورا با نیازهای عمومی ش��هر و حقوق حیاتی 

شهروندان 
3- زایل ماندن ام��کان اصلاح طلب��ی در حوزه 
مدیریت شهری با موش دواندن در امور اجرایی شهر 
4- انتق��ال فرصت های مدیریت میان��ی در امور 

شهری به غیرمتخصصان 
5-افزایش ماجراه��ای پرمخاط��ره حقوقی به 
منزله استراتژی های حفظ و نگهداری فرصت های 

مدیریتی 
اکنون پرسش هایی مطرح است که شخص رئیس 
تازه نفس شورای شهر تهران باید به آنها پاسخ  بدهد:  
  چرا در قلمرو مدیریت شهری ما، همواره، در پی 

حفظ مدیریت لرزان هستیم؟ 
 چرا نمایندگان این شورا، از تبدیل و انتقال آرای 
وجدان عمومی به فراینده��ای تاثیرگذار مدیریت 

شهری ناتوان هستند؟ 
 چرا یک آسیب شناسی دقیق از رفتار سازمانی، 
حزبی، نیمه حزبی و یا نهادنگر، فارغ از گرایش��ات  
سیاس��ی، فرهنگی، اجتماعی، به تحلیل رویاهای 

حقوق شهروندی و مطالبات عمومی نمی انجامد؟ 
 چرا امکانات ش��ورای ش��هر در جهت کاستن 
ضع��ف و نارس��ایی های موج��ود مدیریت��ی، ب��ه 
فراینده��ای متناس��ب تعام��ل و همگرایی ختم 

نمی شوند؟ 
 چگونه می توان مدیریت میانی در حوزه مسائل 
ش��هری را ملزم و متقاعد س��اخت ت��ا از قابلیت ها 
و امکانات تخصص��ی مردمی برای پیش��برد خط 
مشی های اجرایی متناسب با حال و روز شهرها بهره 

ببرد؟
بر این پرس��ش ها می توان صدها پرسش دیگر 
افزود.  ام��ا به حکم:  در خانه اگر کس اس��ت یک 
حرف بس است می توان ترازنامه رفتار جدلی چپ 
و راست در مدیریت کشور را متن عبرت قرار داد و 
به عینه دید  که چرا و چگونه، قدر و قدرت انتقاد،  به 
جای آسیب شناسی دقیق پیشامدها و پیامدهای 
رفت��اری برن��دگان و بازن��دگان، همواره اس��یر 
حاشیه نگاری ش��ده و همان جا نیز به خط پایان 
می رسد و از نفس می افتد؟! تامل در گذشته شورا 
نشان می دهد که حاش��یه نگاری، فضای موجود 
را به س��مت اعتمادزدایی بیش��تر از ش��هروندان 
می کش��اند و این عارضه، به تدریج، سبب دورتر 
و عمیق ترش��دن مس��یر و فاصل��ه مس��ئولان و 

شهروندان است.  
 اعتماد شهروندان، سرمایه ای بی بدیل است که 
می تواند با کمترین هزین��ه، ضامن پایایی و پویایی 
مدیریت ها باشد. حال آن که مدیریت های ناکارآمد، 
س��الیان س��ال، خرمن قابلیت های نهفته چنین 
سرمایه ای را، به بهانه های توهم و توطئه، بر باد داده 
و در موقعیت هایی بی بها، ارزان تر از هیچ، آن را هزینه 

تصوراتی بی بنیان  ساخته اند.
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رئیس سازمان غذا و دارو از کاهش قیمت داروها خبر می دهد

وضعیت »دارو« دیگر بحرانی نیست
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شهروند| بیماران، آنها که درگیر سرطانند، آنها که در 
دایره بیماران خاص قرار می گیرند، آنها که بیماری های 
مزمن دارند، حالا ش��اید خیلی کمتر از یک سال و نیم 
پیش، نگران درمان و داروهایش��ان هستند. آنها که تا  
س��ال قبل از این داروخانه ب��ه آن داروخانه می رفتند، 
نسخه هایشان را به مسافران می دادند، سر از ناصرخسرو 
و بازار س��یاه درمی آوردند و همیشه نگران شیشه های 
خالی داروها یا خالی شدن بسته قرص هایشان بودند، 
همان ها که باید چند ماه منتظر می ماندند و آخر س��ر 
هم داروهایش��ان را با  ه��زار زحم��ت از داروخانه های 
دولتی با چند برابر قیمت می خریدند یا دست به دامان 
قاچاقچیان می شدند، دیگر خیالشان راحت شده. وضع 
دارویی کشور دیگر بحرانی نیست. این را بالاترین مقام 
س��ازمان غ��ذا و دارو اعلام می کند و خی��ال بیماران را 
راحت می کند. هرچند بیماران از وقتی طرح تحول نظام 
سلامت، اجرا شد، ش��رایط قابل قبول دارویی، برایشان 
ملموس بود و در بیمارستان ها هم کمتر پول می دهند و 

هم دیگر لازم نیست خودشان داروها را تهیه کنند. 
شرایط دارو و درمانی کش��ور با قبل خیلی متفاوت 
شده، یعنی همان یک سال و نیم پیش که بیشتر قفسه 
داروخانه ها از داروها خالی بود، داروهای اساس��ی نایاب 
ش��ده بود، حتی داروهای معمولی ایرانی هم به راحتی 
پیدا نمی شد. حالا دیگر کشور وضع بحرانی را رد کرده و 
چالشی ندارد. رسول دیناروند، رئیس سازمان غذا و دارو 
به شرایط  سال قبل اشاره می کند، همان موقع که تأمین 
دارو، مشکلات زیادی داشت، شرایطی که جای خودش 
را به ثبات دارویی داده. او به ایرانا می گوید: »ثبات دارویی 
در کشور به گونه ای اس��ت که رضایت مدیران ترازاول 
کش��ور نیز فراهم ش��ده و اکنون نیز با توجه به عبور از 
شرایط دش��وار، انتظار مردم از ما فراتر رفته است.« به 
گفته این مس��ئول در س��ازمان غذا و دارو، تعداد اقلام 
دارویی که کمبود دارند از بهمن پارسال به زیر 30 قلم 
رسیده است که برخی از آنها بعد از 2 تا 3 هفته برطرف 
می شود که در همه جای دنیا امری طبیعی و قابل قبول 

است. 
او به نظرسنجی های صورت گرفته در  سال گذشته 
اشاره می کند و می گوید: »این نظرسنجی نشان می داد 
که همان زمان مهم ترین اولویت مردم در حوزه سلامت، 
تأمین دارو بود، به طوری که 70 درصد شرکت کنندگان 
در آن نظرسنجی دغدغه اصلی خود را مشکلات مربوط 
به تأمین دارو مطرح کرده بودند. حالا ولی، اولویت مردم 
در حوزه سلامت دیگر تأمین دارو نیست، این یعنی، دارو 

از حالت بحران و چالش خارج شده است.«
  کمبودهای دارویی به شدت گذشته نیست

 اما به صورت موردی وجود دارد
این موضوع را نه تنها رئیس س��ازمان غ��ذا و دارو که 
داروسازانی که در داروخانه ها به طور مستقیم با بیماران 
ارتباط دارند، تأیید می کنند. زهرا شریف یکی از همین 
افراد است، او به وضع نگران کننده ای که پیش از این بر 
بازار دارویی کشور س��ایه انداخته بود، اشاره می کند و 
به »ش��هروند« می گوید: »حدود یک سال و نیم پیش، 
وضع دارویی کشور به گونه ای بود که برای نمونه داروی 
ضداسهال که ایرانی هم بود، کمیاب شده بود، آن زمان 

داروهای اساسی مانند داروهای مخصوص عکسبرداری، 
به شدت نایاب بودند.« دولت که تغییر کرد، شرایط هم 
عوض شد. از شدت تحریم ها کاسته ش��د، به سازمان 
ملل به خاطر تحریم های دارویی علیه ایران فش��ار آمد 
و در نهایت نیز بازار دارویی کش��ور، سامان گرفت. اینها 
را شریف می گوید و ادامه می دهد: »کشورها نمی توانند 
به طور مس��تقیم داروها را تحریم کنن��د، اما به صورت 
غیرمستقیم یعنی با تحریم کردن مبادلات بانکی، این 
کار را کردند و دارو با چندین واسطه وارد کشور می شد، 
گاهی هم این اتفاق نمی افتاد، یعن��ی داروی مورد نیاز 
به دست بیماران نمی رسید. اگر هم می رسید قیمتش 
چندین برابر بود.« از تابس��تان  سال گذشته، به تدریج 
بحران دارویی کمرنگ ش��د، حالا ب��از هم کمبودهای 
دارویی وجود دارد اما به ش��دت  س��ال گذشته نیست. 
این داروساز ادامه می دهد: »برای نمونه در حال حاضر، 
داروی هورمون رشد کم شده، به ما وعده داده اند تا آخر 
ش��هریورماه، وارد بازار دارویی کنند، بنابراین نمی توان 
گفت که هیچ مش��کل دارویی وجود ندارد، به  هر حال 
به صورت دوره ای ممکن اس��ت برخی داروها با کمبود 
مواجه ش��وند. اگر حالا یک واحد دارویی کمبود دارد، 
در  سال گذشته، 5 واحد کم بود.« به گفته این داروساز، 
بیماران س��رطانی و هموفیلی و به ط��ور کلی بیماران 
خاص، مش��کلی برای تهیه داروهایشان ندارند. اگر هم 
دارویی نایاب باشد، داروخانه های هلال احمر به صورت 

تک نسخه ای آنها را تهیه می کند. 
 داروها از انحصار برخی شرکت ها خارج شدند

حالا قیمت این داروها هم کاهش یافته، یعنی برای 
نمونه 30آمپول گاما برای بیماران دارای مشکل نقص 
ایمنی، اگر پیش از این یک میلیون و 100 تا 200 هزار 
تومان هزینه داشت، حالا قیمت آن به حدود 800 هزار 
تومان رسیده. شریف می گوید: »در خرداد و تیرماه  سال 
گذشته، ما با جهش قیمت دارویی مواجه بودیم، حتی 
داروهای تولید داخل هم همین مشکل را داشتند، اما 
به تدریج از وقتی که دولت یارانه داروها را بیش��تر کرد، 
قیمت ها هم فروکش کرد.« او پایین آمدن قیمت ها را 
به خارج ش��دن انحصار واردات برخی از داروها از سوی 
تعدادی از شرکت های دارویی ارتباط می دهد. »پیش از 

این واردات برخی از داروها، در انحصار چند شرکت بود، 
حالا ولی رقابتی میان شرکت های دارویی ایجاد شده، 

همین هم باعث شده قیمت داروها کم شود.«
مهدی سجادی، دبیر انجمن داروس��ازان ایران هم، 
وضع دارویی کش��ور را بحرانی نمی داند. او معتقد است 
مدیران به خوبی توانس��تند نظام داروی��ی را مدیریت 
کنند. او به »شهروند« می گوید: »بحث نوسان قیمت 
و ترخیص داروها، کمبود نقدینگی مشکلاتی بود که تا 
 سال گذشته مشکلاتی را برای نظام دارویی کشور ایجاد 
کرده بودند، اما حالا با همکاری وزارت بهداشت و وزارت 
رفاه، خیلی از داروها تحت پوشش بیمه قرار گرفتند و 
میزان پرداخت های بیماران کم ش��ده است.« او میزان 
رضایتمندی مردم را از شرایط فعلی دارو و درمانی قابل 

قبول می داند. 
 کاهش 40 تا 50 درصدی قیمت برخی داروها

دیناروند تنه��ا از خروج نظام دارویی کش��ور از وضع 
بحران خب��ر نمی ده��د. او از جامعه داروس��ازی ایران 
می خواهد ت��ا کیفیت و کمیت داروه��ای تولید داخل 
را ارتق��ا دهند تا مردم بتوانند ب��ه داروهای ایرانی تکیه 
کنند. او همچنین خواستار ایجاد ثبات در بازار دارویی 
کش��ور ش��د. »این ثبات باید به گونه ای باشد تا کمبود 
دارو و جهش قیمت را به حداقل برسانیم و قیمت ها را 
به سمت کاهش سوق دهیم.« به گفته این مسئول در 
سازمان غذا و دارو، نه تنها دارو افزایش قیمت نمی یابد، 
بلکه قیمت داروهای وارداتی نیز به طور چش��مگیری 
کاهش می یابد. او می گوید: »با شرکت های چندملیتی 
ملاقات هایی داش��ته ایم که نتای��ج آن موجب کاهش 
قیمت برخی داروها بین 40 تا 50 درصد شده است.« به 
گزارش فارس، او که در نشست قطب های غذا و داروی 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور هم صحبت های کرده 
بود، می گوید: »از  س��ال گذش��ته تا امروز به هیچ وجه 
افرایش واردات دارو نداش��تیم، واردات دارو در  سال 91 
حدود یک میلیارد و 250 میلیون دلار بود و  سال گذشته 
به یک میلی��ارد و 170 میلیون دلار کاه��ش پیدا کرد، 
سیاست ما محدودیت واردات داروهایی که تولید داخل 
دارند، اس��ت، البته ممنوعیت وجود ندارد اما به سمت 
کاهش 30 درصدی واردات حرکت می کنیم و امس��ال 

تلاش می کنیم میزان واردات دارو به زیر 950 میلیون 
دلار برسد.« دیناروند تأکید می کند: میزان تورم بخش 
دارو، در 6 ماه اول  سال از تورم کلی جامعه کمتر بوده و 
حتی در مورد برخ��ی از اقلام، تورم 10برابر تورم بخش 

داروست. 
  خیلی از آبلیموها تقلبی هستند

 نمک و چربی برخی محصولات بالاست
او در ادام��ه درباره تخلف��ات حوزه غ��ذا، از راه اندازی 
مجدد، سیس��تم نمونه گیری و نظارت در ب��ازار را که 
چند سالی اس��ت دچار وقفه ش��ده، خبر می دهد. »از 
این پس کنترل اصلی در بازار انجام می شود، چرا که تا 
پیش از این در حوزه غ��ذا کنترل اصلی در گلوگاه های 
تولید و واردات بود.« به گفته او، نمی توان تولید برخی 
محصولات را که مصرف زیاد آنها مضر است ممنوع کرد، 
محصولاتی مانند تنقلات اگر کم مصرف شوند، مشکلی 
ایجاد نمی کنند، باید فرهنگ سازی شود که در مصرف 
آنها افراط نش��ود، حتی در دنیا تولید س��یگار را هم که 
کاملا مضر است نمی توانند متوقف کنند چون قاچاق 

آن افزایش پیدا می کند. 
او تأکید می کند: »بای��د مصرف کمتر نمک و چربی 
را بین مردم ترویج کنیم، باید مردم را ترغیب کنیم که 
لبنیات کم چرب اس��تفاده کنند برای این کار به زودی 
طرح نشاندار کردن موادغذایی اجرا می شود و طی آن 
موادغذایی به 3گروه تقسیم می شوند، موادغذایی مفید 
با یک رنگ، موادغذایی که خیلی مضر نیستند و مصرف 
آنها مش��کل ندارد با رنگی متفاوت مشخص می شود 
و موادغذایی مضر با رنگ دیگری نش��اندار می شوند.« 
براس��اس اعلام دیناروند، برای نمونه، لبنیات کم چرب 
پروبیوتیک در گروه اول، لبنیات کم چرب در گروه دوم 
و لبنیات پرچرب در گروه س��وم قرار می گیرند. اجرای 
این طرح به زودی به دانش��گاه های علوم پزشکی ابلاغ 
می شود.  رئیس س��ازمان غذا و دارو به برخورد سریع با 
تخلفات در بخش غذا تأکید می کند. »در مورد خیلی 
محصولات غذایی مانند آبلیموها شاهد تقلب هستیم، یا 
مصرف نمک و چربی در برخی محصولات بالاست، باید 
این موارد در کشور رصد و با تخلفات به سرعت برخورد 
شود.« این مسئول در سازمان غذا و دارو، اشاره ای هم به 
دلالی در بخش تجهیزات پزشکی می کند. به اعتقاد او 
این دلالی ها باید حذف شوند. »برخی تجهیزات پزشکی 
هستند که در محل تولید،  هزار تومان و در بیمارستان 
8 ه��زار تومان اس��ت، در حالی  که در ح��وزه دارو،  یک 
داروی 10 هزار تومانی در کارخانه در بازار 14 هزار تومان 
عرضه می شود، س��ود یک کالا نباید بیش از 50 درصد 
باش��د و باید دلال ها و واس��طه ها را از ب��ازار تجهیزات 

پزشکی حذف کنیم.«
س��ازمان غذا و دارو، در کنار اینها از ارزان شدن 206 
قلم داروی وارداتی ه��م خبر می دهد. مدیرکل نظارت 
بر دارو و موادمخدر وزارت بهداشت با اعلام این موضوع 
می گوید: »از نیمه دوم امسال در داروهای وارداتی این 
206 قل��م از 10 تا 80 درصد کاه��ش قیمت خواهند 
داشت.« مهدی پیرصالحی با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای کاهش قیمت داروهای واردات��ی، افزود: »واردات 

این اقلام دارویی از مهرماه آغاز می شود.«

يادداشت

   206 قلم داروی وارداتی ارزان شد

خبر

همدانی ها دوهزار قلیان را شکستند
ش�هروند| همدانی ها برای مب��ارزه با دخانیات، 
دو هزار قلیان را شکاندند تا جلوی گسترش مصرف 
آن را بگیرند. رئیس مرکز بهداشت شهرستان همدان 
در حاشیه مراسم معدوم سازی دو هزار قلیان در مرکز 
بهداش��ت شهرس��تان همدان در جمع خبرنگاران 
گفت: طرح جمع آوری قلیان ها از اماکن مسقف از دو 

ماه قبل آغاز شده است. 
مصطفی حس��نی ب��ا بی��ان این ک��ه قلیان ها از 
اماکن مسقف مانند س��فره خانه ها، باغ رستوران ها، 
چایخانه ها و قهوه خانه جمع شده اند، اظهار داشت: 
افرادی ک��ه از آنها قلیان گرفته ش��ده به جریمه 15 

میلیونی و برخی به یک سال حبس محکوم شدند. 
به گ��زارش مهر، او با اش��اره به این ک��ه این طرح 
هنوز هم ادام��ه دارد، بیان داش��ت: توزیع در اماکن 
غیرمسقف، پارک، اماکن توریستی و تفریحی بسیار 
خطرناک تر است اما متأسفانه در این مکان ها توزیع 

می شود. 
رئیس مرکز بهداشت شهرستان همدان با تأکید 
بر این که اماکن تفریحی ش��خصیت حقوقی ندارند 
که وارد عمل ش��ویم، افزود: امیدواریم این مسأله در 

کارگروه سلامت مورد بحث و بررسی قرار گیرد. 
حس��نی با بیان این که برخورد ب��ا قلیان وظیفه 
بهداشت نیس��ت، عنوان داش��ت: برخورد با قلیان 
فرهنگ بهداشتی اس��ت و بهداشت در تمام کار ها و 

سلامت می تواند 30 درصد تأثیر داشته باشد. 
او ادامه داد: اقدام و تلاش در بحث سلامت مستلزم 

همکاری بین بخشی از ادارات و دستگاه ها است. 
رئیس مرکز بهداشت شهرس��تان همدان با بیان 
این که برای مبارزه با قلیان باید تمام ارگان ها پای کار 
بیایند، افزود: براي جمع آوری قلیان علاوه بر بهداشت 
نیاز به همکاری ش��هرداری و سازمان های مسئول 
است.  حس��نی با بیان این که برای مبارزه با چالش 
روبه رو هستیم، افزود: دید غلط در خانواده های ایرانی 
نسبت به قلیان جامعه را دچار چالش کرده و قلیان به 

یک هنجار تبدیل شده است. 
او در ای��ن م��ورد گفت: قلیان براس��اس س��نت 
خانواده های ایرانی ناهنجاری محس��وب نمی شود 
و مص��رف خانواده ه��ا و فرزندان با یکدیگ��ر از نظر 

خانواده ها خالی از اشکال نیست. 
رئیس مرکز بهداشت شهرستان همدان با اشاره به 
این که این بدترین نوع ناهنجاری است، بیان داشت: 
باید تلاش شود که با آگاه سازی جامعه این فرهنگ 

غلط را از بین ببریم. 
حس��نی با بیان این که متأس��فانه خانواده ها فکر 
می کنند که مصرف قلیان مضراتش کمتر از سیگار 
است، اظهار داش��ت: برخی فکر می کنند وقتی دود 
قلیان از داخل شیشه رد ش��ده تسویه می شود ولی 
واقعیت این است که به هیچ وجه آب مواد سرطانزا 

را تسویه نمی کند. 
او ادامه داد: برخی نیز فک��ر می کنند که این دود 
مرطوب اثرش بر ریه کم است درحالی که با مرطوب 

شدن دود تأثیرش روی ریه بیشتر می شود. 
حس��نی با بیان این که مصرف قلیان میزان ابتلا 
به بیماری س��ل را افزایش می دهد، افزود: بالا رفتن 
پوکی استخوان، سقط جنین، افزایش ناهنجاری های 
ب��اروری و افزایش نوزادان متولد ش��ده ب��ا وزن کم 

ازجمله مضرات مصرف قلیان است. 
او ادامه داد: با مصرف قلیان میزان باروری در مردان 
به شدت کاهش می یابد و بیماری های عفونی نیز از 

این طریق منتقل می شود. 

رئیس دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت مطرح کرد: 

گیلان پیرترین وسیستان وبلوچستان 
جوان ترین استان

ایرنا| رئیس دفتر س��لامت جمعی��ت، خانواده و 
مدارس وزارت بهداش��ت درمان و آموزش پزشکی، 
جوان ترین و پیرترین شهرهای کشور را معرفی کرد. 

»محم��د اس��ماعیل مطل��ق« دی��روز در جمع 
خبرنگاران افزود:  استان های گیلان با 11/5، مرکزی 
با 9/79، مازندران با 9/81، آذربایجان شرقی با 9/78، 
خراسان جنوبی با 9/52، همدان با 9/42، اصفهان با 
9/26 و تهران با 9/5 درصد جمعیت سالمند، به عنوان 

پیرترین استان های کشور به شمار می روند. 
او تصریح ک��رد: عل��ت پیرش��دن جمعیت این 
استان ها، میزان باروری کلی کمتر از 1/8، تأخیر در 
فرزندآوری، فاصله بیش از پنج سال در فرزندآوری، 

کاهش ازدواج و افزایش طلاق است. 
مطلق ادامه داد: جوان ترین استان های کشور نیز 
سیستان و بلوچس��تان با 4/72، هرمزگان با 5/62، 
بوشهر با 5/94، خوزس��تان با 6/6، یاسوج با 6/27 و 
گلس��تان با 6/82 درصد جمعیت س��المند کشور 

محسوب  می شوند. 
رئیس دفتر س��لامت جمعیت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت گفت: اکنون میزان باروری کلی در 
کش��ور کمتر از 1/8 است که باید به بیش از  برسد تا 

دارای کشوری جوان و نیروی کار شویم. 
مطلق گف��ت: اکنون تقریبا جمعیت س��المند با 
حدود هفت میلیون بیش از 60سال، برابر با جمعیت 

کودکان شد. 
رئیس دفتر س��لامت جمعیت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت افزود: یکی از دلایل افزایش جمعیت 
سالمندان در کشور بالا رفتن س��ن امید به زندگی 
اس��ت، بطوری که س��ن امید به زندگی در سال 58 
برای زنان 54 سال و برای مردان حدود 53 سال بود 
که اکنون به 72/8 سال برای مردان و 74 سال برای 

زنان رسیده است. 
مطلق، کاهش مرگ ومیر ک��ودکان زیر یک الي 
پنج س��ال و کاهش مرگ ومیر زنان باردار)19 مورد 
مرگ در ه��ر 100 هزار تولد زن��ده( را از دیگر دلایل 

افزایش جمعیت سالمندان در کشور دانست. 

گزارش
شهروند| خبر، شنبه شب بود که آمد: زمین خواری 
بزرگ در تهران. حاشیه نوزدهمین جلسه ساماندهی، 
پیشگیری و مقابله با ساخت و سازهای غیرمجاز استان 
تهران پرحاشیه بود. »فریبرز واحدی«، مدیرکل راه و 
شهرسازی استان تهران، شنبه عصر وقتی از این جلسه 
بیرون آمد، حرف ه��ای زیادی برای گفتن داش��ت؛ 
حرف هایی که در کمتر از چندس��اعت در صدر اخبار 
قرار گرفت:   »زمین خ��واری 630 هکتاری در اراضی 

طرشت و بخشی از فرودگاه مهرآباد«.
او با بیان این خبر که حالا از آن به عنوان افش��اگری 
ب��زرگ در زمین خ��واری زمین های تهران ن��ام برده 
می ش��ود، درباره جزییات این موضوع گفته اس��ت: 
»اراضی ای که معروف به اراضی طرش��ت شده، 630 
هکتار اس��ت که یکی از پرونده های مهم در حوزه راه 
و شهرس��ازی محسوب می شود. بخش��ی از فرودگاه 
مهرآباد، سازمان هواپیمایی، صنایع وابسته به وزارت 
دفاع و سازمان نقشه برداری و زمین شناسی در فضای 
این 630 هکتار قرار دارن��د. این پرونده درحال حاضر 
در دادسرای مبارزه با زمین خواری مطرح شده است 
و همه جوانب آن درحال بررس��ی قرار دارد. کدی که 
روی برخی از پلاک های اراضی 630 هکتاری طرشت 
به ثبت رس��یده جعلی اس��ت و این درحالی است که 
مالکیت ای��ن اراضی در س��ال های اخیر از حس��اب 
سازمان های اشاره شده برداش��ت داشته است. ما این 
موضوع را در دادس��رای وی��ژه زمین خواری پیگیری 
کرده ایم و مق��ام محترم قضایی حکم ب��ر توقف این 
موضوع داده است و این شخص و ایادی وی نمی توانند 
علیه دولت و اراضی دولت حکم بگیرند و در ادامه هم 
این اسناد باطل شده و قطعاً اراضی مورد نظر به دولت 

بازگردانده خواهد شد.«
 آنطور که واحدی گفته، مقداری از این زمین ها و در 
حدود زیر 100 هکتار توسط یک فرد حدود 20 سال 
پیش و با کمک ایادی که داش��ته اس��ت آمده و سند 
گرفته است:  »یکی از حوزه هایی که در این خصوص 
رأی جدید صادر کرده است رأی کمیسیون ماده 12 
و حوزه زمین ش��هری س��ابق بوده که این موضوع در 
محاکم در دست بررسی قرار دارد.«  همه اش اما اینها 
نیست. مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران از یک 
زمین خواری دیگر هم خبر داده است؛ زمین خواری با 
مساحت 8 میلیون متر مربع در قلعه سلیمان خان در 
جاده مخصوص کرج.   او دراین باره گفته است: »پرونده 
این موضوع با زمین خواری طرش��ت متفاوت است و 
هم اکنون در محاکم مورد پیگیری ق��رار دارد. یکی از 

جاهایی که مثل ثبت و حوزه زمین شهری سابق رأی 
جعلی روی کمیس��یون ماده 12 گذاشته اند و اسناد 
صادر کرده اند در پرونده اراضی طرشت مشاهده شده 
که ما به دنبال ابطال اسناد هستیم چرا که دراین باره 
دادنامه داریم و نش��ان می دهد ای��ن اراضی متعلق به 

دولت است و اراضی ملی به شمار می آیند.« 
اما دو روز پیش از این فقط مدیرکل راه و شهرسازی 
استان تهران نبود که درباره پرونده های زمین خواری 
در تهران صحبت کرد.   براس��اس گزارشی که پایگاه 
اطلاع رساني استانداري تهران منتشر کرد،»مرتضي 
تورگ«، معاون قضایي دادگستري و مسئول رسیدگي 
به پرونده هاي زمین خواري تهران که او هم به جلسه 
پیشگیري و مقابله با ساخت و سازهاي غیرمجاز استان 
تهران آمده بود،  درباره پرونده ه��ای زمین خواری در 
تهران گف��ت ع��ده اي از زمین خواران با ارایه اس��ناد 
جعلي و حیله گري اموال بیت المال را به شکل قانوني 
از اختیار دولت مي گیرند: »از جمله آن زمین خواري 
است که در منطقه حس��اس فرودگاه مهرآباد با ارایه 
سند مالکیت منگوله دار و اخذ رأي جعلي، 8 میلیون 
مترمربع از اراضي مهرآباد را دراختیار گرفته است و با 
طرح دع��اوي از طریق دادگاه، حکم محکومیت علیه 
س��ازمان ها مي گیرد و طبق همین اس��نادي که در 
اختیار دارد حکم خلع ید علیه س��ازمان هاي دولتي 
گرفته است و مي گوید یا منطقه را تخلیه مي کنید یا 
پول آن را پرداخت مي کنی��د.  پرونده دیگر فردي در 
تاریخ 22 اس��فندماه 57 یعني یک ماه بعد از پیروزي 
انقلاب اسلامي کمیسیون 56 منابع طبیعي را تشکیل 
داده است )در زماني که هنوز مسئولي منتصب نشده 
بود( و مستثنیات یک پلاک را از 100 هکتار به 1000 
هکتار تغییر داده اس��ت و آن را به مبلغ 160 میلیارد 
تومان فروخته است.«  تورگ با انتقاد از ضعف برخي 
از دستگاه هاي متولي در حفظ و خدمات رساني زمین 
با ارایه پیش��نهادي گفت: »براي ریشه کني فساد در 
زمین خواري باید به فساد در بعضی از بخش ها توجه 
کرد و پیش��نهاد مي ش��ود در هر ح��وزه اي مدیران 
همان بخش روي نقش��ه مناطق غیرمجاز و ساخت و 
سازها را مشخص کنند تا فرمانداران و شهرداران هر 
منطقه بدانند در حوزه اس��تحفاظي آنها چه آماري از 
ساخت و سازها و تخلفات وجود دارد تا طي یک سال 

آمار مش��خصي از وضعیت رس��یدگي به تخلفات از 
آنها مطالبه ش��ود.«  همین سخنان بود که باعث شد 
»حسن  هاش��می«، اس��تاندار تهران از دستور فوری 
برای برخورد با زمین خواري خبر دهد: »دستور دادیم 
تا از ابتداي تیرماه س��اختمان هاي با عمر 20 سال که 
نزدیک حریم رودخانه ها س��اخته ش��ده اند و آب رود 
را آلوده مي کنند س��اماندهي ش��وند و این وظیفه را 
به معاونت عمران اس��تانداري مح��ول کردیم که در 
کنار مقابله با ساخت و سازهاي غیرمجاز ساماندهي 
این اراض��ي را هم در دس��تور کار قرار دهن��د زیرا اثر 
تخریبي این ساختمان ها در کنار رودخانه ها کمتر از 
ساخت وساز غیرمجاز نیست.«  او درباره همکاري قوه 
قضائیه و نیروي انتظامي در برخ��ورد با زمین خواري 
گفت: »حجم کار مقابله با ساخت وساز غیرمجاز بسیار 
بالاست و با گذشت زمان که ارزش زمین بالا رفته این 
موضوع اهمیت بیش��تري پیدا مي کند.« هماهنگي 
با ش��وراي تامین شهرس��تان، نبود امکانات اجرایي 
مانند ماش��ین آلات و ابزار تخریب، کمبود اعتبارات و 
نیروي انساني از مهم ترین دلایل مطرح شده از سوي 
مسئولان بود. در ادامه اس��تاندار تهران با بیان اینکه 
برخي از کمبودها قابل قبول اس��ت، گفت: » معاونت 
عمراني وظیفه دارد کمبودها و محدودیت ها را مرتفع 
کند زیرا احکام قضایي صادر شده است و منعي براي 
اجراي احکام نباید باش��د.« این نخس��تین بار نیست 
که موض��وع زمین خواری در ایران، مطرح می ش��ود. 
حالا دیگر سال هاس��ت که مس��ئولان هرچند وقت 
یک بار دراین باره حرف می زنند. همین دو سال پیش 
بود که رئیس کمیس��یون اصل 90 مجلس از وجود 
زمین خواری گس��ترده ای در 5 استان تهران، گیلان، 
مازندران، سمنان و البرز خبر داد و گفت این کمیسیون 
درحال بررس��ی پرون��ده این زمین خواری هاس��ت و 
به زودی گزارش کاملی را دراین باره منتش��ر می کند. 
بعد از آن و در فروردین 93 باز هم این عضو کمیسیون 
اصل 90 مجلس گفت که کمیس��یون اصل90 هفته 
آینده گزارش زمین خواری را نهایی خواهد کرد و بعد 
از جمع بندی آن در جلسه کمیسیون اصل90، آن را به 
هیأت رئیسه برای قرائت در صحن علنی مجلس ارسال 
می کند؛ اتفاقی که حالا و با گذشتن شش ماه از سال 

93، هنوز نیفتاده است.   

بع��د از آن »اس��حاق جهانگی��ری«، مع��اون اول 
وزرای  ب��ه  دس��تورالعملی  در  رئیس جمه��وری 
جهادکش��اورزی، راه و شهرس��ازی و صنعت، معدن 
و تج��ارت، خواس��تار مقابل��ه و برخورد ج��دی این 

وزارتخانه ها با پدیده زمین خواری شد.   
حالا ام��ا دوب��اره این اعض��ای کمیس��یون اصل 
90 مجلس اند که درب��اره زمین خ��واری در تهران و 
دیگر اس��تان ها حرف می زنند. ب��ه اعتقاد »مصطفی 
افضلی فر«، سخنگوی کمیس��یون اصل 90 مجلس 
بیشتر زمین خواری ها توسط دولتی ها و شبه دولتی ها 
انج��ام می ش��ود:   »متاس��فانه تخلف��ات دولتی ها و 
ش��به دولتی ها در موضوع زمین خواری بیشتر است 
و اساس��ا زمینه تخلف اشخاص حقیقی را هم تبانی و 
تخلفات شبه دولتی ها فراهم می کند.« به گفته او بیشتر 
زمین خواری ها در شمال و شمال غرب تهران، مشهد، 

قزوین، مازندران، گیلان و کرج انجام می شود.   
افضلی ف��ر درب��اره چگونگی برخ��ورد ب��ا پدیده 
زمین خواری نسبت به دیگر مفاس��د اقتصادی که با 
جدیت انجام نمی ش��ود، گفت: »یک��ی از دلایل این 
موضوع این اس��ت که عمده زمین خواری ها توس��ط 
دولتی ها و شبه دولتی ها انجام می شود و این موضوع 
روند رس��یدگی را کُند می کند. به نظر من عزم جدی 
برای برخ��ورد با این معضل و پدیده بس��یار زش��ت 
ضدمردمی وجود ندارد؛ اما امیدوارم با ورود کمیسیون 
و همکاری س��ایر نهادهای ذیربط و مسئولان بتوانیم 
این موضوع را به سرانجام برسانیم.«  اما زمین خواری 
چیست؟ تعداد زیادی از کارشناسان حقوقی معتقدند 
که زمین خواری تعریف مش��خصی در ای��ران ندارد.   
براساس گزارشی که چندسال پیش کمیسیون اصل 
90 درباره زمین خواری منتش��ر کرده اس��ت، بعضی 
واگذاری ه��ای اراضی برای سوءاس��تفاده از قوانین و 
مقررات، اعمال نفوذ و قدرت صاحبان موقعیت و شأن 
سازماني از یک سو، وجود نداشتن نظارت جدي و به 
موقع متولیان امر و بعضا هم سویي و همراهي آنان که 
باعث تخلفات و مفاس��د اقتصادي گسترده اي شود، 

زمین خواری است.                      
یک��ی از گزارش های مرک��ز پژوهش های مجلس 
شورای اس��لامی هم زمین خواری را نوعی دارا شدن 
غیرعادلان��ه زمین می داند.   گزارش��ی دیگ��ر در این 
مرکز به رانت های اطلاعات��ی موثر در تملک زمین ها 
اش��اره و آن را زمین خ��واری عنوان می کند؛ مس��أله 
مناقشه برانگیزی که به نظر می آید درباره جنبه های 

غیرقانونی آن به سختی می توان قضاوت کرد.  

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران از دو پرونده بزرگ پرده برداشت

زمین خواری بزرگ در تهران
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